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§ 1 Mötets öppnande och genomgång av närvarande
ledamöter.

Mötets förklaras öppnat. Närvaron på dagens sammanträde noteras
och de närvarande presenterar sig kort.

§ 2 Godkännande av dagordning

Till dagordningen under punkt 3 lägger rådet till att det ska vara två
val dels val av ordförande för mötet dels vilka som ska vara
ordförande respektive vice ordföranden för rådet.

§ 3 Val av ordförande, vice ordförande samt justerare för
mötet.

Axel Otten förslås och väljs till sammanträdesordförande för att
kunna justera dagens protokoll. Ingela Heden väljs som justerare.
Frågan om vem som ska väljas som ordförande respektive vice
ordförande för rådet bordläggs till kommande sammanträde.

§ 4 Boendeplan Region H-Ä och Skärholmens sdf.

Linda Lindblom presenterar den av Hägersten-Älvsjös och
Skärholmens stadsdelsnämnders gemensamma boendeplan för
funktionshindrade 2023. Presentationen biläggs protokollet
Boendeplanen och underlag med prognos om förväntat behov av
särskilda boenden har sänts ut till rådet inför dagens sammanträde.
Linda Lindblom tar med sig rådets synpunkter.
Bland annat finns vissa förändringar mot tidigare boendeplaner
finns eftersom det bland annat blivit fler ansökningar till
stadsdelsförvaltningar om boenden främst inom socialpsykiatrin.
Vidare har rutinerna för nya boenden ändrats för byggföretagens
kontakter med kommunen. Det byggs få boenden av denna typ och
det är en framtida utmaning att det finns få incitament i form av
ersättningar till att bygga. Förvaltningen finner att med nuvarande
former av boenden är det svårt att ordna insatser inom nuvarande
system för att täcka behovet. Linda Lindblom framför att det behövs
andra insatser för att svara mot hela behovet av boenden.

Kvarboendeprincipen för äldre i boenden och barnboenden för
funktionshindrade som har långt till föräldrahemmet är frågor som
förvaltningen arbetar med.

Swecos prognos är att man bara kan täcka en del av behovet av
boenden för personer med funktionshinder. Rådet anser att insatser
och antalet boenden behöver öka bland annat för att undvika att fler
i gruppen funktionshindrade blir hemlösa
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Linda Lindbloms presentation skickas ut med protokollet.

§ 5. Presentation och diskussion kring det gemensamma
rådets framtida uppgifter.

Mötet diskuterar frågan om stadens instruktion för de regionala
funktionshinderråden och vägledning för råden som är viktiga inför
diskussionen om rådets organisering.
Rådet saknar en skrivning i instruktionen för stadsdelsnämndernas
regionala funktionshinderråd. Rådet vill att det ska stå att rådet ska
arbeta för att LSS-lagstiftningen efterlevs. Vidare anser rådet att
kommunfullmäktige i sitt beslut om råden borde ha tagit in ett
beslut om att de nya rådens arbete ska utvärderas. Rådet saknar
också en beskrivning om vad förvaltningen ska göra i förhållande
till rådet.

Förvaltningen informerar om att i år kommer funktionshinderrådets
sammanträden hållas i Skärholmen. Mötena blir med två sekreterare
en från respektive stadsdelsförvaltning.

Rådet önskar att så småningom träffa presidierna i respektive
stadsdelsnämnd och undrar vad stadsdelsnämnderna har för
förväntningar på råden. Denna fråga har rådet anledning att ta upp
igen. Rådet ser gärna att politikerna i stadsdelsnämnderna är insatta
i stadens program för tillgänglighet och delaktighet för personer
med funktionsnedsättning.

Maria Nilsson informerar om att hon hålla en utbildning om vad
stadsdelsnämnden kan göra. Rådet beslutar att en del av tiden för
rådets kommande sammanträden kan användas för utbildningen.

Utifrån frågan om samarbete med förvaltningen så önskar rådet att
politikerna i stadsdelsnämnderna bör erbjudas utbildas i
programmet om delaktighet.

§ 6 Sammanträdestider för rådet under 2023. Information från
förvaltningen

Mötet beslutar att avvakta om rådets mötestider för år 2023. Vad
som är viktigt är frågor om exempelvis uppföljningar av
stadsdelarnas verksamhetsprogram. Mötet beslutar att nästa
sammanträde blir den 31 mars.
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§ 7 Aktuellt från Hägersten-Älvsjö

Lars Wennberg är tillförordnad stadsdelsdirektör i avvaktan på ny
rekrytering

§ 8 Aktuellt från Skärholmen

Avdelningschefen för socialtjänsten Anna Toll kommer att avsluta
sin tjänstgöring i Skärholmen och en tillförordnad avdelningschef
kommer att utses. Det förväntas bli en lång process innan en ny
avdelningschef kommer på plats.

§ 9 Arbetsplan för rådet

Rådet diskuterar behovet av att ha en arbetsplan och behöver
diskutera vilka frågor som rådet vill prioritera utifrån bland annat
dokumenten om verksamhetsprogram och vägledningar för råden.

Till nästa sammanträde bjuds inga tjänstemän in.

Mötet beslutar om dagordning för nästa möte:
- Utbildning om hur Stockholms stad är organiserat ner till
stadsdelsnämndsnivå.
- Val av ordförande och vice
- Uppföljning av stadens informationsmöte 20 mars om
funktionshinderråden.
- Formerna för information från förvaltning.
- Kommande sammanträdesdatum

Tider för sammanträdet blir
Klockan 10-12. (Förmöte klockan 9 -10. Klockan 10 utbildning
med Maria Nilsson)

§ 10. Övriga frågor
Rådet gör en ut~av dagens sammanträde.

~~~
Leo Westerblom, sekreterare

Bilaga: Presentation Boendeplan Hägersten-Älvsjö och Skärholmen
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Leo Westerblom

Från:
Skickat:
Till:
Ämne:

ingela.heden@telia.com
den 14 mars 2023 08:05
'Axel Otten'; Leo Westerblom
Sv: ver2Protokolf Funk2023031 0.docx

Detta e-postmeddelande kommer från en extern avsändare. Klicka inte på länkar och öppna inte bilagor om
du inte känner igen avsändaren och vet att innehållet är säkert,

OK. För min del också. Skulle dock vilja bilägga författningssamlingen och vägledningen för råden, alla fick ju inte
dokumenten som skrevs ut.

Vänligen Ingela

Från: Axel Otten <axel.otten@hotmail.com>
Skickat: den 14 mars 2023 00:06
Till: Leo Westerblom <leo.westerblom@stockholm.se>; Ingela Heden <ingela.heden@telia.com>
Ämne: Sv: ver2Protokolf Funk20230310.docx

Leo och Ingela!

Protokollet ok för min del.

Axel

Från: Leo Westerblom <leo.westerblom@stockholm.se>
Skickat: den 13 mars 2023 15:43
Till: Axel Otten <axel.otten@hotmail.com>; Ingela Heden <ingela.heden@telia.com>
Ämne: ver2Protoko11Funk20230310.docx

Hej igen!
Jag kom på om tiden för sammanträdet på fredagen kunde behövde ändras innan justeringen och skickar
protokollet igen. Det var inget förmöte.
Med vänlig hälsning

Leo Westerblom

Leo Westerblom
Administration och sekreterare för pensionärs- och funktionshinderråd.

Skärholmens Stadsdelsförvaltning
Nämnd- och verksamhetsstöd, Enheten för administration och IT.
Måsholmstorget 20, Box 503, 127 26 Skärholmen
Telefon: 08-508 24 889
E-post: leo.westerblom@stockholm.se
stockholm.se



Boendeplanen

• Skärholmen och Hägersten-Älvsjö utgör region Västra söderort.
• Alla verksamheter har bidragit med underlag.
• Små förändringar sedan förra året vad gäller våra behov.
• Vissa förändringar vad gäller kartläggning och behov - beror på mindre brister i
underlag tidigare år.

• Alla nya boenden ska gå via Socialförvaltningen. De träffar oss tjänstepersoner 1-2
ggr år i varje SDF, där vi samverkar och samordnar oss .

R StockholmsV stad



Boendeplan 2023 m StockholmsV stad

1. Info om boendeplan 2023
2. Dialog och medskick
3. Övriga frågor och funderingar



Tidplan

• 21 april 2023 - Respektive stadsdelsnämnds protokollsutdrag lämnas till
socialförvaltningen. (Observera att det förutsätter att ärendet behandlas av nämnden
senast i april).

• Maj 2023 Boendeplanen behandlas av socialnämnden.
• Höst 2023 Boendeplanen behandlas av kommunstyrelsen.

R StockholmsV stad



Vårt gemensamma uppskattade behov
Uppskattning av behovet av bostad med särskild service 2022-2032 är baserad på befintlig kö,
kommande behov (kända barn med behov), prognostiserad befolkning samt placeringar inom
andra insatser inom LOV.

För att göra en bra prognos av behovet av platser på särskilt boende måste även personer som
flyttar eller avlider vara med i beräkningen, vilket är svårt att förutsäga då detta är en osäker faktor.

I regionen uppgår denna uppskattning till 300 personer, en ökning med 24 personer från
föregående års uppskattning.

R StockholmsV stad



Swecos prognos

Visar ett ökat behov under hela prognosperioden för både funktionshinder- samt
socialpsykiatriområdet.

För verksamhetsområdet funktionshinder har samtliga fyra planeringsregioner en likartad
utveckling med ett ökat behov under hela prognosperioden.

För Västra söderort beräknas ökningstakten vara något lägre än östra Söderort och västerort.
Antalet ökar från 368 till 440 personer under prognosperioden. Ökningstakten antas avta mot
prognosens slut för FH.

Vår region är en av de områden där det förväntas störst utveckling inom
socialpsykiatriområdet.

l'ffll StockholmsV stad



Diagram 14 Antal personer inom PS i behov av BSS i Västra söderort september 2022 samt enligt
prognd 2023-2032
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Slutsatser summering

• Utifrån underlagen finns det ett behov av fler platser inom bostad med särskild service.
• Det föreligger en diskrepans mellan det befintliga behovet av bostad med särskild service
och den reella tillgången av platser - leder detta till lång väntetid för att få ett boende.

• I dag tillgodoses behovet genom köp av privata utförare i väntan på ledig plats på ett
lämpligt boende inom ramen för LOV.

• Detta medför extra kostnader för stadsdelsförvaltningarna.

R StockholmsV stad



Slutsatser summering

• När det gäller boende för yngre personer med psykiatrisk problematik möter varken
regionen eller staden upp behovet.

• Det finns ett behov av att bygga fler gruppboenden i staden målgruppen.
• Att driva boenden för denna målgrupp är dock resurs- och kostnadskrävande och
intäkterna möter inte kostnaderna med anledning av de låga ersättningarna (Staden
ser över detta under 2023).

• Det finns även behov att se över boenden för personer med samsjuklighet där
bristen är stor.

• På de boenden som finns idag bor många äldre personer där man skulle kunna söka
lösningar tillsammans med äldreförvaltningen och äldreomsorgen på stadsdelsnivå
för att kunna erbjuda fler ett lämpligt boende - ligger dock ej i linje med principer om
kvarboende.

R StockholmsV stad



Slutsatser summering

• Önskvärt att boenden för målgruppen ska drivas i samverkan mellan staden och
Region Stockholm.

• Se över boenden för personer med samsjuklighet - där bristen är stor, d.v.s. de som
har ett fysiskt funktionshinder, en psykiatrisk problematik samt ett pågående
missbruk.

• Regionen har även identifierat att den stora bristen på barnboenden i staden medför
att stadsdelarna är beroende av privata aktörer. Ur ett barnperspektiv skulle gynna
dem att kunna bo kvar i närheten av föräldrahemmet och bibehålla sko-Ian och
sysselsättning.

• Ett behov som också identifierats av såväl brukarorganisationerna som
verksamheterna att det behövs fler friliggande boenden, både för fler målgrupper
och för att kunna erbjuda personer med speciella behov ett lämpligt boende.

R StockholmsV stad



Slutsatser summering

• Verksamheterna har också identifierat nya mer omfattande behov hos brukarna,
vilka blir mer resurskrävande, kräver mer anpassade lokaler och högre kompetens
hos personal, vilket i sin tur medför ökade kostnader så att boende erbjuds en
särskilt bostad av gdd kvalitet.

• Regionen ser ett behov av att se över "kvarboendeprincipen" som i dagsläget
innebär att många äldre personer bor kvar på grupp- och stödboenden för
målgruppen socialpsykiatri. Regionen ser att det är en faktor som påverkar
platsbristen inom denna boendeform.

g StockholmsV stad



M StockholmsV stad

KOMMUNAL FÖRFATTNINGSSAMLING
FÖR STOCKHOLM

Utgiven av stadsledningskontoret 2022:XX

Instruktion för bolagsstyrelse- och nämndanknutna råd
för funktionshinderfrågor

Kommunfullmäktiges beslut den X månad 20, § X
Dnr KS 2021/1716
(Ersätter Kfs 2012:02)

1 § Rådens uppgifter

Råden ska vara ett forum som bistår stadens arbete med att leva upp
till de mänskliga rättigheterna för personer med funktionsnedsättning.
Råden ska stödja och ge råd i stadens arbete med tillgänglighet och
delaktighet för personer med funktionsnedsättning.

Råden deltar i planering och uppföljning av hur utvecklingsarbetet
med att leva upp till de mänskliga rättigheterna för personer med
funktionsnedsättning fortskrider.

Råden är remissinstans i strategiska ärenden som rör tillgänglighet och
delaktighet för personer med funktionsnedsättning. Råden ska ges
tillfälle att yttra sig över tjänsteutlåtanden som berör personer med
funktionsnedsättning innan beslut fattas.

Ärenden rörande enskild person får inte behandlas i råden.

Råden ersätter inte enskilda organisationers möjlighet att samverka
enligt socialtjänstlagen (SoL), lagen om stöd och service till vissa
funktionshindrade (LSS) samt hälso- och sjukvårdslagen (HoSL).

2 § Rådens sammansättning

Stadsdelsnämndernas råd för funktionshinderfrågor ska bestå av 8
ledamöter. Stadsdelsnämndernas råd ska organiseras enligt följande:



Råden sammanträder minst 6 gånger årligen. Råden skall dessutom ges
möjlighet att träffa respektive nämnd eller bolagsstyrelse minst en
gång per år och presidiet ytterligare minst en gång per år.

Råden bör ges möjlighet att utse referenspersoner som kan följa och
medverka i större utredningar som rör rättigheter för personer med
funktionsnedsättning. Varje råd ska ha administrativt stöd och erbjudas
kompetensförsörjning för att kunna fullgöra sitt uppdrag.

Kallelse till möten görs av rådets ordförande. Ordförande och vice
ordföranden upprättar kallelse och föredragningslista. Kallelse och
handlingar utsänds minst en vecka före sammanträdet. Handlingar
skall tillställas ledamöterna på det medium och i den form som de
själva önskar.

Sammanträdesprotokoll justeras av ordföranden och ytterligare en
ledamot. Sammanträdesprotokoll ska tillsändas respektive
bolagsstyrelse eller nämnd och till funktionshinderrådens
nomineringsutskott.
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Syfte
Stockholms stad har höga ambitioner i arbetet med de mänskliga rättigheterna för
personer med funktionsnedsättning. En viktig utgångspunkt är FN:s konvention om
rättigheter för personer med funktionsnedsättning. I konventionen konstateras att
samverkan med funktionshindersrörelsen genom aktiv involvering, är avgörande för
att arbetet ska vara framgångsrikt.

Råden för funktionshindersfrågor är viktiga för stadens möjlighet att involvera
funktionshindersrörelsen i att identifiera vad som krävs för att stadens ambitioner ska
bli verklighet. Genom råden får stadens förvaltningar och bolag del av
funktionshinderrörelsens samlade kunskaper och erfarenheter om hinder som påverkar
tillgången till de mänskliga rättigheterna.

Denna vägledning vänder sig till stadens förvaltningar, bolag och råd för
funktionshindersfrågor. Vägledningen syftar till att utgöra ett stöd för arbetssätt som
ska leda till en meningsfull samverkan för samtliga parter.

Vägledningen kompletterar instruktionerna för bolags- och nämnanknutna råd för
funktionshinderfrågor (se bilaga 1 och 2).

Tillsättning av ledamöter i råden
Ledamöter till råden utses vart fjärde år efter val till kommunfullmäktige.
Mandatperioden för ledamöter i råden är fyra år. Endast boende i Stockholms stad kan
nomineras och väljas till råd. En ledamot kan ha en plats i flera råd.

Det finns ett nomineringsutskott som samordnar processen med att nominera
ledamöter till råden. Nomineringsutskottet består av:

• Funktionsrätt Stockholm (Stockholms stad),
• Synskadades Riksförbund (Stockholms stad)
• Delaktighet, handlingsfrihet och rörelsefrihet (Stockholms stad).

Inför en ny mandatperiod ska nomineringsutskottet informera sina medlemsföreningar
om möjligheten att nominera ledamöter till stadens råd. Utskottet gör en
sammanställning av inkomna förslag och skickar därefter ett förslag om vilka
ledamöter som bör ingå i råden till nämnder och bolagsstyrelser. En kopia av förslaget
skickas till medlemsföreningarna och föreslagna ledamöter.

Varje nämnd och bolagsstyrelse beslutar om vilka ledamöter som ingår i rådet samt
skickar en bekräftelse till ledamoten om att hen är vald.

Rådens uppdrag och avgränsning
Ledamöterna i råden representerar funktionshindersrörelsen. Den kompetens som
ledamöterna har från funktionshindersrörelsen är viktig för att kunna fullgöra
uppdraget i råden.
Vägledningen har tagits fram av:
Astrid Thornberg astrid.thornberg@stockholm.se
Heidi Englund heidi.englund@stockholm.se



Råden ska stödja och ge råd i förvaltningarnas och bolagens arbete med att genomföra
det stadsövergripande styrdokumentet Programför delaktighet och inflytandeför
personer medfunktionsnedsättning 2018-2023.

Programmet tydliggör att funktionshindersperspektivet ska utgöra en integrerad del av
förvaltningarnas och bolagens ordinarie verksamhet samt beskriver fokusområden
som är viktiga att arbete med för att staden ska tillgodose rättigheter för personer med
funktionsnedsättning.

Rådens arbetssätt
Verksamhetsåret för råden ska följa ordinarie verksamhetsplanering. Mötena i råden
ska ägnas åt att med ledning av Programför delaktighet och inflytandeförpersoner
medfunktionsnedsättning 2018-2023 identifiera och följa upp strategiskt relevanta
fokusområden.

I råden ska ledamöterna och tjänstepersoner planera och utforma ett arbete som utgår
från ett funktionshindersperspektiv och utgå från följande processer:

• I samband med framtagande av verksamhetsplan identifiera områden som driver
utvecklingen framåt.

• Kontinuerligt följa och reflektera över hur arbetet utvecklas.
• I samband med verksamhetsberättelse identifiera hur arbetet har påverkat

rättigheter för personer med funktionsnedsättning och utvärdera rådens arbetssätt.

Sammanträden
Sammanträdena i råden ska hållas i tillgängliga lokaler, med bland annat
hörselteknisk utrustning. Tillgänglighet innebär också att säkerställa att utrymning
fungerar utan hinder i händelse av exempelvis larm.

Hänsyn behöver också tas till allergier och behov av specialkost. Alla deltagare
behöver informeras om att inte använda parfym eller doftande produkter. Arbetande
hundar såsom ledarhund, signalhund, servicehund ska välkomnas.

Förvaltningar och bolag ska utse en sekreterare och förvaltningar och bolag som delar
ett råd ska komma överens om rådets administration. Vid varje möte i rådet ska det
delta en person som har mandat att representera respektive förvaltning eller bolag.

Sekreteraren är en viktig länk mellan förvaltningen/bolaget och rådet. Sekreteraren
ska se till att ledamöterna i råden får samtliga handlingar som ska beredas på mötet på
tillgängliga medier. Ledamöterna ska ha tillgång till samtliga handlingar minst en
vecka före sammanträdet.

Sekreteraren ska skriva protokoll och skicka det justerade protokollet till respektive
nämnd/bolagsstyrelse, till Funktionsrätt Stockholms stads kansli och stadens
funktionshindersombudsman.

Vägledningen har tagits fram av:
Astrid Thornberg astrid.thornberg@stockholm.se
Heidi Englund heidi.englund@stockholm.se



Sammanträdesarvode
Ledamöter i råden erhåller arvode i enlighet med kommunfullmäktiges bestämmelser
om arvode för förtroendevalda. Det innebär att arvode utgår för sammanträde,
informationsträffar, konferenser eller utbildningar som staden anordnar och som har
betydelse för uppdraget i råden. Ledamöter i råden erhåller också ersättning för
faktisk förlorad arbetsinkomst.

Ledamöter som ingår i fler än ett råd och som deltar i utbildning, konferens eller
informationsträff kan endast erhålla arvode från en nämnd eller bo lagsstyrelse.

Stöd och kompetensutveckling
Varje råd identifierar behov av kompetensutveckling för att fullgöra uppdraget.

Förvaltningar och bolag ansvarar för att informera ledamöterna om kärnuppdraget.
Det främjar möjligheten att rådet, med kärnuppdraget som grund, identifierar
fokusområden och arbetssätt som stärker stadens arbete med att tillgodose rättigheter
för personer med funktionsnedsättning.

Stadsledningskontoret erbjuder i samband med ny mandatperiod möjlighet att delta i
en stadsövergripande introduktion om Stockholms stad, uppdraget i råden och rådens
centrala roll för att nå målet om en stad som lever upp till de mänskliga rättigheterna.
Stadsledningskontoret erbjuder också ledamöterna att två gånger per år delta i ett
möte som syftar till identifiera ett nuläge och vad som behöver utvecklas i stadens
arbete med funktionshinderfrågor.

Stadsledningskontoret stödjer och följer utvecklingsarbetet kontinuerligt genom
nätverksträffar med sekreterare i råden samt andra utbildningsinsatser.

Avgå som ledamot
Ledamöter i råden kan lämna sitt uppdrag i rådet. Ledamoten ska då anmäla det till
sekreteraren i rådet, Funktionsrätt Stockholms stads kansli och sin medlemsförening.
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